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Mogudnosti i izazovi za
pielarski sektor u Europskoj uniji

uropska je agencija za sigurnost hrane (Euro-
pean Food Safety Agency, EFSA) 28. veljade
2018. godine izdala sluZbeno priop6enje za
javnost u kojem se potvrduje da neonikotinoi-

di, najra5ireniji insekticidi na svijetu, predstavljaju ve-
lik rizik za pdele, kako medonosne tako i solitarne.

Neonikotinoidi su vrsta insekticida sistemskog dje-
lovanja koji utjedu na sredi5nji Zivdani sustav inse-
kata uzrokuju1i paralizu i smft. Sjeme se desto tvor-
nidki oblaZe aktivnim supstancijama koje sadrZavaju
neonikotinoide kako bi se za5titilo prilikom sijanja u
zemlju, pa poljoprivrednik ne mora razmi5ljati o do-
datnim mjerama za5tite.

Nakon Sto sjeme proklije, insekticid se Siri kroz bilj-
ku tijekom njezina rasta duvaju6i ga od Stetnika. No
aktivna je tvar prisutna u i nektaru i peludu, Sto znaci
da s njom u kontakt neizbjeZno dolaze i opra5ivadi.
U znanstvenoj su publicistici ve6 i prije objavljene
brojne studije koje su pokazale da izlaganje neoniko-
tinoidima pri subletalnim dozamal moZe imati brojne
negativne udinke na zdravlje pdela i pdelinjih koloni-
ja. Odekivano, proizvodadi i zastupnici sredstava za
za5titu bilja umanjivali su i osporavali rezultate ovih
istraZivanja, baS kao i ovo najnovije, na dijem je te-
melju Europska agencija za sigurnost hrane izdala
priop6enje za javnost. eeste su bile i formalne tuZbe
za klevetu vezane uz tvrdnje i napise o Stetnosti ni-
kotinoida za pdele.

ISTNAZIVANJA EUROPSKE AGENE'JE ZA SIGUR-
NrOsT r-TRANF {HFSA}
lpak, na temelju istraZivanja koje je provela Europ-
ska agencija za sigurnost hrane, Europska komisija
je 2013. godine zabranila upotrebu triju neonikoiino-
idnih insekticida (imidakloprida, klotianidina i tiame-
toksama) tijekom cvatnje usjeva kao Sto su kukuruz,
suncokret i uljana repica. Medutim, oni se jo5 uvi-
jek mogu upotrebljavati u staklenicima, za tretiranje
zimskih usjeva i za prskanje odredenih usjeva nakon
cvatnje.

Od 2015. godine eksperti u Europskoj agenciji za
sigurnost hrane analizirali su 588 objavljenih studija
o ucincima neonikotinoida na pdele medarice, ali

i na neke druge opra5ivade, posebice bumbare i

solitarne pdele. Usporedivale su se odekivane razi-
ne neonikotinoidnih insekticida kojima bi pcele vje-
rojatno bile izloZene u okoliSu u odnosu na razine
koje dovode do odredenih (detektabilnih) u6inaka
na p6ele. Kad je god procjena onedi56enja okoli5a
bila viSa od razina koje se smatraju sigurnima za
pcele, procijenjena je visoka razina rizika. Za sve
vanjske uporabe tih tvari barem je jedan aspekt
procjene pokazao visok rizik, Sto je dovelo do za-
kljudka da sveukupno neonikotinoidi predstavljaju
rizik za p6,ele.

Kljudna je rije6, sveukupno. Naime, u ve6ini slu6ajeva
u kojima su identificirani neki mali rizici za odredenu
upotrebu takoder su identificirani visoki rizici za istu
upotrebu. Primjerice, za imidakloprid u sludaju pde-
la rezidui u nektaru i peludu tretiranog usjeva ulja-
ne repice predstavljaju mali rizik, ali rezidui koji se
raznose praSinom koju podigne vjetar predstavljaju
velik rizik. Za bumbare pak rezidui u nektaru i peludu
tretiranog usjeva predstavljaju velik rizik.

Zakljud,ak je Europske agencije za sigurnost hrane
da neonikotinoidi predstavljaju rizik i za pdele me-
darice i za divlje pdele, a razina rizika ovisi o vrsti
opra5ivada, nadinu uporabe i putovima izloZenosti
(rezidui u peludu i nektaru, pra5ina tijekom obrade
zemlji5ta, tretman sjemena i konzumacija vode).

Na izvjeS6e Europske agencije za sigurnost hrane
odmah je reagirala i struka. Primjerice, prof. Dave
Goulson sa SveudiliSta Sussex, poznati entomolog
i autor niza zapalenih znanstvenih radova, ali i po-
pularnih knjiga, posebice o bumbarima, rekao je da
je Europska agencija za sigurnost hrane (napokon)
objavila dugo odekivano izvje5ce o rezultatima istra-
Zivanja koja su nastavak istraZivanja provedenoga
jo5 2013., a koje je bilo usmjereno [iskljucivo] na
domestificirane pdele medarice. Ovo novo istraZiva-
nje ne samo da ukljuduje joS ve6i broj znanstvenih
studija i radova o Stetnosti neonikotinoida nego je
pro5ireno i na divlje pdele (bumbare i solitarne pde-
le). Saznanja prikupljena nakon 20'13. upozoravaju
na to da neonikotinoidi za pcele predstavljaju rizik
ne samo kad se primjenjuju tijekom cvjetanja usjeva
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(kad su opra5ivadi najaktivniji, a Sto je predmet tre-
nutadno vale1e zabrane) nego da predstavljaju rizik
i kroz druge putove kontaminacije.

Goulson zaklju6uje da ovo izvje56e zasigurno otvara
put prema daljnjim restrikcijama uporabe neonikoti-
noida u Europi.

AKCIJE EUHOPSKOG PARLAMENITA

I zaista, samo dan nakon Sto je objavljeno izvje5ce
Europske agencije za sigurnost hrane i njezino pri-
op6enje za javnost u Europskom je parlamentu do-
niiela Rezolucija Europskog parlamenta od 1. oiui-
ka 2018. o mogu1nostima i izazovima za pielarski
sektor EU-a2.

U rezoluciji pi5e da Europska unija i drZave dlanice
trebaju poduzeti nuZne i Zurne korake koji su potreb-
ni za provedbu sveobuhvatne i dugorodne strategije
zazdravlle i repopulaciju p6ela da bi se u Europskoj
uniji oduvala populacija divljih pcela, koja se dra-
stidno smanjuje. Rezolucija poziva i na pove6anje
sredstava i investicija namijenjenih za5titi i zdravlju
pdela, borbi protiv patvorenja meda te poticajima
pdelarima.

Madarski je eurozastupnik Norbed Erd6s, izvjestitelj
za navedenu rezoluciju, rekao: ,,Moramo u6initi sve
kako bismo zaititili svoj [europski] med i pdele jer
se 76 posto proizvodnje hrane u Europi oslanja na
opra5ivanje, pa su pdele nu2ne za sigurnost na5e
hrane."

Sto se tide problema nepo5tenoga trZisnog natjeca-
nja koje se javlja zbog patvorenog meda, ova rezolu-
clja poziva da se trenutad,nova2e6a, ali za potro5a6e
krajnje zbunjuju6a i zbog toga neprihvatljiva oznaka
,,mje5avina meda iz EU-a i zemalia izvan EU-a" za-
mijenijasnom oznakom zemlje iz koje med potjede,
a Sto uklju6uje i podatak o omjerima razliditih me-
dova koji se nalaze u finalnom proizvodu. Naime,
potro5a6i imaju pravo znati mjesto podrijetla za sve
prehrambene proizvode, pa tako i za med. Stoga se
poziva Europska komisija da osigura todno i oba-
vezno oznadavanje proizvoda od meda i pdelarskih
proizvoda. Takoder je potrebno bolje uskladiti pro-
izvodnju meda sa zakonodavstvom Europske unije
o sustavima kvalitete za poljoprivredne proizvode

kako bi se sprijedilo da potro5adi budu dovedeni u

zabludu.

Rezolucija eksplicitno nagla5ava uspjeh izravne pro-
daje meda [na ku6nom pragu], kojom se djelomidno
uklanja problem koji se odnosi na oznadavanje po-
drijetla.

U navedenoj rezoluciji zastupnici Europskog parla-
menta pozivaju:
. na izradu akcijskog plana na razini Europske

unije za borbu protiv smrtnosti pdela
o na provedbu uzgojnih programa koji poti6u

otpornost pdela na invazivne vrste kao Sto su
Varroa destructor, mali kornja5 ko5nice (Aet-
hina tumida), azijski str5ljen, ameri6ka gnjilo6a
legla i druge bolesti

. na vi5e istraZivanja za razvoj inovativnih lijekova
za pdele i pove6anje njihove dostupnosti

r fl? zabranu svih pesticidazakojeje znanstveno
dokazano da imaju negativne udinke na zdravlje
pdela, ukljucuju6i neonikotinoide i njihove alter-
native

. na razvijanje sustava pravodobnog obavje5ta-
vanja o planiranom vremenu prskanja usjeva
kako bi se izbjegla Steta p6elama.

Rezolucija poziva na pove6anje proraduna za naci-
onalne pdelarske programe za 50 posto te shemu
potpora da bi se nadoknadio gubitak pcelinjih za-
jednica. Naime, sredstva namijenjena pdelarskom
sektoru predstavljaju tek 0,0003 posto sredstava
namijenjenih proradunu europske zajednidke poljo-
privredne politike (ZPP).

Nagla5ava se vaZnost biolo5ke raznolikosti zazdrav-
lje i dobrobit pdela, koja pdelama osigurava podru6-
ja za pasi5te, prirodna i poluprirodna stani5ta. Po-
trebno je promovirati,,ekologizaciju" poljoprivredne
proizvodnje, poticati za5titu i sadnju medonosnog
bilja te osigurati suradnju sa Sumarima.

Rezolucija Europskog parlamenta zahtijeva od drZa-
va dlanica da pokrenu akcije informiranja Sire jav-
nosti, posebice djece, o dobrobitima koje donosi
konzumacija meda te o ljekovitosti i terapeutskim
vrijednostima meda i ostalih pdelinjih proizvoda.

Budu6i da se velike kolicine meda, dak 200.000
tona godi5nje, uvoze u Europsku uniju (uglavnom iz
Kine, Ukrajine, Argentine i Meksika), u usporedbi s
250.000 tona, koliko se proizvede unutar Europske
unije, to desto uzrokuje ozbiljne poreme6aje, pa dak
i krize na trZi5tu meda u Europskoj uniji. Kontrole
koje je proveo Zajednicki istraZiva6ki centar (Joint
Research Centre, JRC) Europske komisije pokazale
su da dak 20 posto uzoraka meda uzetih na vanjskim
granicama Europske unije ne zadovoljava njezine
standarde. Budu6i da sve to doprinosi slabljenju eu-
ropskoga pdelarskog sektora, taj sektor prema mi-
Sljenju europskih zastupnika zasluZuje da se s njime

,Cjelovl'ti tekst Fezolucije Europskog parlamenta od 1. ozujka 201 8. o mogu6nostima i izazovima zaptelarski sektor EU-a na hruatskom leziku dostupan je na poveznici

http://www.europarl.europa.eu/sides/getDoc.do?pubRef=-//EP//TEXT+TA+P8-TA-201 8-0057+0+DOC+XML+V0//HF
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u pregovorima o sporazumima o slobodnoj trgovini
sa zemljama izvan Europske unije postupa kao s pri-
oritetom, a med i drugi pdelinji proizvoditrebaju biti
oznadeni kao,,osjetljivi proizvodi".

Da bi se sprije6io uvoz patvorenog meda i da bi se
osiguralo da uvozni med i ostali proizvodi od meda
budu u potpunosti uskladeni s visokim europskim
standard ima kval itete, grani6ne veterinarske inspek-
cije i unutarnje trZi5ne provjere moraju se harmonizi-
rati, a sav se uvozni med mora ispitati te treba poo5-
triti zahtjeve vezane uz njegovu sljedivost i kvalitetu,
a koja mora biti u skladu sa zahtjevima i definicijama
meda iz dokumenta Codex Alimentarius.

Zastupnici u Europskom parlamentu pozivaju Eu-
ropsku komisiju da razvije udinkovitije postupke la-
boratorijskog ispitivanja te pozivaju zemlje dlanice
da nametnu stroZe kazne za prekr5itelje. Komisija
se pak poziva naizradu normi za proizvodnju satnih
osnova. Vosak u satnim osnovama trebao bi sadr-
Zavatitodno odreden (dopuSten) udio parafina, udio
spora gnjilo6e i udio ostataka akaricida, pri demu
kolidine ostataka akaricida u vosku ne smiju biti toli-
ko velike da bi mogle prije6i u med. Valja pritom sva-
kako napomenuti da to ne sprjedava dr2ave dlanice,
odnosno nacionalne pdelarske saveze, da propiSu u
obliku preporuka ili pravilnika stroZe kriterije.

Spomenimo na koncu da rezolucija poziva Europsku
komisiju da usvoji preporuke kojima bi se podrZali
razliditi nacionalni visokokvalitetni osnovni i strukov-
ni pdelarski obrazovni programi, odnosno programi
za poticanje mladih na bavljenje pdelarstvom , a uzi-
maju6i u obzir hitnu potrebu za generacijskom ob-
novom u tom sektoru.

Takoder treba poticati istraZivanje i osposobljavanje
u podrudju apiterapije kao zdravstvenog segmenta
pdelarskog turizma, Sto se primjerice moZe diniti
kroz programe kao Sto su Erasmus+ i Obzor 2020.

JAVNA KONZI.JLTACIJA O EUROPSKOJ INICIJATI-
vrzA oPRA$rvner
Anticipiraju6i Rezoluciju Europskog parlamenta o
opra5ivadima, Europska je komisija krenula s javnim
konzultacijama dokumentom lnicijativa za opraSiva-
6e (Pollinator lnitiative). lako mnoge dlanice Europ-
ske unije (naZalost ne i Hrvatska!) imaju svoje stra-
tegije za5tite opra5ivada, ciljje ove inicijative nadiniti
jedinstvenu strategiju unutar Europske unije. lnicija-
tiva, kao zadetak rada na strategiji za5tite opra5iva-
da na podrudju Europske unije, ima za ciljeve:
. unaprijediti znanja i informacije o opra5iva6ima
r prouditi i otkloniti uzroke nestajanja opra5ivada
. podi6i svijest i pobolj5ati suradnju svih dionika

te dijeliti znanja.

lnicijativa stoga ima potencijal za unapredivanje (u

smislu za5tite opra5ivada) europske zajednidke po-

ljoprivredne politike i dono5enje stroZe regulative
vezane uz uporabu pesticida. Medutim, Europska
komisija, odnosno europski politi6ari prethodno Zele
prikupiti informacije koliko gradani Europske unije
mare za dobrobit opra5ivada i koliko su uop6e svje-
sni njihove vaZnosti i dinjenice da opra5ivadi na go-
di5njoj razini europskom BDP-u, prema procjenama,
doprinose s oko'15-20 milijardi eura.

Glavni alat kojim 6e se kroz ovu inicijativu ubrzati
rje5avanje uzroka nestajanja opra5ivada jest pove-
6avanje udinkovitosti provedbe europskih politika
za za5titu opra5ivada te dizanje ove problematike na
vi5u politicku razinu. Rje5avanje nestajanja opra5i-
vada je, naravno, u skladu i s naporima o6uvanja i

unapredivanja bioraznoli kosti.

lnicijativa za opra5iva6e velikim 6e se dijelom zasni-
vati na upitniku3 kojim gradani iznose svoje stavove
o problematici oduvanja opra5ivada i nadinima kako
Europska unija moZe rje5avati ovaj goruci problem.
Gradani su stoga pozvani na ispunjavanje upitnika,
bez obzira na to koliko su informirani o problematici
opra5iva6a i bez obzira na stru6nost

ZAKLJUEIMO

Dono5enje ove prilidno opseZne rezolucije koja se
odnosi na pdelarski sektor Europske unije svakako
je sjajna vijest za sve europske p6elare, posebice
stoga Sto se u njoj daju jasne smjernice prema ko-
jima mora djelovati Europska komisija. Rezolucija
i lnicijativa za opra5ivade daju smjernice uz ciju bi
pomo6 Hrvatski sabor i resorna ministarstva mogli
brzo i udinkovito intervenirati u pdelarski sektor, ali i

unaprijediti cjelokupnu za5titu opra5ivada, a poslje-
didno i bioraznolikost u Republici Hrvatskoj.

Problematika oduvanja opra5ivada i svijest o gole-
mom doprinosu i dodanoj vrijednosti koju pdele (i

ostali opra5iva6i) ostvaruju u poljoprivrednoj proi-
zvodnji te o njihovoj vaZnosti za oduvanje biorazno-
likosti i kralobraza op6enito trebali bi biti i vi5e nego
dovoljan motiv za djelovanje. Pritom valja imati na
umu da za neke konkretne akcije u Hrvatskoj i nisu
potrebna znalna sredstva. Neki su moguci primjeri
poticanje sadnje medonosnog bilja, omogu6avanje
urbanog pdelarstva te unapredivanje api5umarstva
(spoja pdelarstva i Sumarstva kroz intenziviranje su-
radnje pdelarskog i Sumarskog sektora). Procjenjuje
se naime da cak 70 posto meda proizvedenoga u

Hrvatskoj dolazi sa Sumskih stani5ta, a takav med, s
obzirom na to da kod nas Sume i Sumske biljke nisu
izlo\ene zagadenju, ima iznimnu vrijednost. Pritom
jo5 jednom valja naglasiti iznimnu kvalitetu medlji-
kovca, kestenova i bagremova meda, a koji su izu-
zetno traZeni na medunarodnom trZi5tu. lmaju6i na
umu koristi od pdelarstva, kroz intenziviranje pde-
larske proizvodnje Sume daju daleko ve6u dodanu
vrijednost nego da se promatraju samo kroz korist
od drvne mase.

3Upitnik je dostupan na poveznici: https://ec.europa.euleusurvey/runner/public consultation,on an EU_jnitiative-for pollinatore
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